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2. „Ühisus Tartu eksporttapamajale" riik

liku laenu andmise seadus — rahaasjanduse 
komisjoni ettepanek. 

3. Deposiitide paigutamise seadus — III 
lugemisel. 

4. Eesti kultuurkapitali seaduse muutmise 
seadus — II lugemisel. 

5. Eesti-Vene rahulepingu põhjal Vabariigi 
Valitsusele üleantud väärtpaberite tagasiand
mise seadus — II lugemisel. 

6. Riigi põlevkivitööstuse põhimäärus — 
rahaasjanduse komisjoni ettepanek. 

7. Riigikassatähtede ja vahetustähtede emis
siooni lõpetamise seaduse, rahaseaduse ja Eesti 
Panga põhikirja („R.T." nr. 48 — 1927. a.) 
elluviimise seadus — rahaasjanduse komisjoni 
ettepanek. 

8. Pikalaenu panga põhikiri — rahaasjan
duse komisjoni ettepanek. 

9. Linnade ja alevite maaga varustamise 
seadus — maakomisjoni ettepanek. 

Koosolekut juhatab esimees K. Einbund, 
pärast abiesimees R. Penno. 

Sekretäri kohal sekretär M. Juhkam. 

Koosolek algab kell 17.20 min. 

1. Päevakorra Juhataja K. E in-
täiendamine ja b u n d : Avan Riigikogu 

muutmine. koosoleku. 
Riigivanem J. Tee

m a n t : (J. Puskar, stp: Kas valitsuse 
lahkumise teadaanne?) Tuleb teil veel 
oodata. Seda lõbu ma teile täna küll ei tahaks 
teha. 

Lugupeetud Riigikogu liikmed! Raha
minister ei saa kahjuks tänasest koosolekust 
osa võtta, sellepärast paluksin mina (A. And er-
kopp, töer: Hakkab ära minema või?) 
härra Anderkopp, seda tuleb Teil kaua oodata, 
tänasest päevakorrast p.p. 5 ja 8 all ette
nähtud seaduseelnõud ära võtta. (L. Johan
son, stp: 7. ka.) Ei, p. 7 all ettenähtud eelnõu 
ei tule päevakorrast ära võtta, see on esimesel 
lugemisel. (K. Virma, stp: Mispärast 
punkt 8?) Sellepärast, et seal üldised vaid
lused võivad tekkida. Võib olla härra raha
minister tahab nende vaidluste ajal midagi 
öelda, kuid tänaseks koosolekuks ei saa ta 
tulla, sellepärast oleks tarvilik see punkt päeva
korrast ära võtta. (L. Johanson, stp: Punkt 
5. ei puutu rahaministrisse.) Puutub 
küll, mis Teil üldse öelda on, võite ju igal 
ajal öelda, Teie ei jää selleks hiljaks. (J. Väin, 
s tp: Nagu lõikusepühal — lõbus jutu
ajamine.) Kui Teie neist osa võtaksite oleks 
Teile väga hea. 

Päevakorda võetakse nähtava ena
musega abiesimees R. Penno ettepanekul 
esimeseks päevakorra-punktiks Vabariigi Valit
suse koosseisu täiendamine; päevakorrast 
jäetakse välja Riigivanema ettepanekul 5. ja 
8. päevakorra-punkt. 

2. Teadaand
mine komisjo
ni antud sea

duseelnõu koh
ta. 

Sekretär M . J u h k a m : 
Vabariigi Valitsuselt-on tul
nud Riigikogu juhatusele 
laevade mõõtmise seaduse 
muutmise seadus — ja 

juhatuse poolt üldkomisjoni antud. 

3. Vabariigi 
Valitsuse koos
seisu täienda

mine. 

Juhataja K. E in
b u n d : Riigikogu poolt 
minule 10. novembril teh
tud ülesande täitmiseks esi
nen siinkohal ettepane

kuga, ametisse kutsuda välisministri kohale 
Aleksander Hellat, kes selleks avaldanud oma 
nõusoleku, nagu mulle teatas Riigivanem omas 
kirjas 10. novembril 1927. a. Ettepanek — 
Riigikogu otsustab ametisse kutsuda välis
ministri kohale Aleksander Hellati. (A. G r i m-
pel, väljasp. rhm.: Kas see Irboska kan
gelane?) Kodukorra põhjal sünnib Vaba
riigi Valitsuse või tema üksiku liikme ame-
tissekutsumine valimise teel lahtisel hääleta
misel liht häälteenamusega. 
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K. Ast (stp) (hääl. mot.): (Vahel
li ü iided.) Härradel on täna lõbus tuju. 

Austatud Riigikogu liikmed! Eesti sotsia
listliku tööliste partei Riigikogu rühma poolt 
on mind volitatud järgmist teatama. Meie 
seisukoht praeguse valitsuse vastu on teada 
ja tuli veel eilsel Riigikogu koosolekul küllalt 
selgelt ilmsiks. 

Meile pole üksnes vastuvõtmatu valitsuse 
vanameelne politika kõigis tähtsamates riik
likkudes küsimustes, sealhulgas ka välispoli-
tilistel aladel, vaid meie loeme ka härra Tee-
mandi kabineti isikliku koosseisu ebaõnnes
tunuks, millises hinnangus kogu Eesti avalik 
arvamine, niipalju kui see ennast vabalt ja 
rippumatult ilmutanud on, meiega ühineb. 
(Vahelhüüe keskelt.) Härra doktor, Teie 
olete iseennast oma ajakirjanduses rohkem 
peksnud, kui unterohvitseri lesk. 

Härra dr. Akeli lahkumine kabinetist ja 
härra Hellati astumine tema asemele ei 
muuda valitsust meile vastuvõetavamaks; en
nem vastuoksa: oleme sunnitud tema vastu 
veelgi arvustavamale seisukohale asuma. Juba 
see üldine olukord, mille keskel härra dr. 
Akeli lahkumine tõsiasjaks sai, on valitsusele 
kompromiteeriv ja Eesti riiklusele haavav. 

Kuid valitsev koalitsioon pigistab silmad 
kõigi hukkamõistetavate nähtuste vastu kinni 
ning jätkab tegutsemist endises suunas. Olles 
neil põhjustel praeguse valitsuse vastu, ei saa 
meie ka tema osalise täiendamise puhul muule 
seisukohale asuda, kui eitavale. (J. Soots, põl: 
Seda oleks võinud lühemalt teha.) 

A. A n d e r k o p p (töer) (hääl. mot.): 
Austatud Riigikogu liikmed! Hääletamise 
motiivide kohta on mul tööerakonna Riigi
kogu rühma nimel järgmist teatada. Meie 
rühmal ei ole usaldust praeguse valitsuse vastu 
ja sellega on meie seisukoht ka valitsuse täien
damise küsimuses ära öeldud. Õieti rohkem: 
meie arvame, et käesolevat valitsust õieti 
millegiga täiendada ei saa. Praegusel korral 
on meil aga uue välisministri ametissekutsu-
misega tegemist. Ja kuna meil eriti viimasel 
ajal välispolitika rohkem kui põlevaks muutu
nud küsimus on, võiksime kergesti siis, kui 
meie ülepeakaela uue välisministri valimise 
vastu oleme, mõista anda väljaspoole, nagu 
valitseks meil kodus lahkarvamised välis-
politikas, nagu oleks meil kaks välispolitikat. 
Seda meil olla ei tohi, ja kuigi meie seisukoht 
valitsuse kohta eitav, jääme meie käesoleval 
korral, et näidata, et meil kahte välispolitikat 
ei ole, praeguse valitsuse täiendamise puhul 
välisministri ametissekutsumisel erapooletuks. 
(A.Tupits,põl:Vedas sotsid jälle sisse.) 

A. G r i m p e l (väljasp. rühm.) (hääl. 
mot.): Mina tahan käesoleval korral ära 
märkida huvitava asjaolu: nimelt alati, kui 
Eesti riigi nõnda öelda kodanlusel jalge all 
hakkab tuliseks minema, siis kutsutakse kedagi. 
Härra Hellat oli omal ajal siseministriks ja see 
oli vist tema, kes korraldas Irboska all vaba
riigi algupäevil veretöö ja nähtavasti selle 
sümboliks kutsutakse nüüd seesama isik välis
ministriks./ Tagamõte on ju arusaadav — 
see on otsekohene vastus Läti ja Nõukogude 
liidu vahelisele lepingule. Seal ei ole ka midagi 
imestada. „Päevaleht", mis kodanlaste oma, 
tunnistab „Kratis," et taevas hakkab punaseks 
minema, ja Akel peab ära minema. Kui see 
taevas punaseks läheb, siis lõuna poolt, Läti 
poolt. Mida aga härra Hellat hakkab välis
ministri ametis tegema, on enam kui selge. 
Kui ta siseministriks olles veristas töölisi, siis 
tahab ta nüüd veristama hakata välisriike. 

Juhataja K. E i n b u n d : Rkl. Grimpel, 
ma peatan Teid. Ma leian Teie kõnes haavavaid 
ütelusi. (H. Rebane, põl: Ega siin tingel-
tangel ei ole.) 

A. G r i m p e l (väljasp rhm): On juba 
ajakirjandusest selgesti teatav joon läbi käi
nud, et riigis on teatud sekeldusi, et sõjahäda
ohtu on karta. Kui niisugune isik välisminist
riks pannakse, siis on selle tagamõte selge. 
Kuid Eesti rahvas, eriti Eesti töölised ei taha 
mingisugust veristamist ja minu, kui ka kogu 
tööliste seisukoht kogu Vabariigi Valitsuse 
vastu on eitav. 

H. M a r t i n s o n (tp) (hääl. mot.): 
(H. Rebane, põl: Terve puket!) Mul on 
ainult niipalju Eesti töölistepartei Riigikogu 
rühma nimel teatada, et meie oleme juba näi
nud, et praeguse valitsuse poolt ei ole töölis
tel midagi head oodata, saagu ta täiendatud 
või lapitud kuidas tahes. Sellepärast hääle
tame meie praegu Aleksander Hellati välis
ministriks kutsumise vastu. 

Juhataja K. E i n b u n d : On ettepanek: 
Riigikogu otsustab ametisse kutsuda välis
ministri kohale Aleksander Hellati. (Hää
letatakse.) Ettepaneku poolt on 47 häält, 
vastu 25 häält, seega on ettepanek vastu 
võetud. 

(Koosolekut hakkab juhatama abiesimees 
R. Penno.) 

4. Välismaa- Üldkomisjoni aru-
laste mahajää- andja O. G u s t a v s o n : 
nud varandus- Käesolev seaduseelnõu on 
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te k o r r a l d a m i - tarvilik selleks, et korral-
se seadus — I dada võida neid varandusi, 

lugemisel . mille peremehed on Ees
tist aastate eest lahkunud. 

Neid varandusi on eriti rohkesti Narva-Jõe
suus, aga ka teistes paikades, üldise kokku
võtte järgi peäle 100. 

^ Üldkomisjon, valitsuse poolt esitatud eel
nõu läbi arutades, tegi temas ainult mõned 
väiksed märkused. § 1. võeti sisse uus moment, 
mis võimaldab ka nende kohtade korraldamise, 
kus siiamaani veel seaduse poolt ettenähtud 
hooldajaid määratud ei ole. Vabariigi Valit
suse ettepanekus see osa puudus. 

Samuti täiendati § 2 selles mõttes, et seal 
üksikasjaliselt ette nähti, kuidas toimetada 
likvideeritavate varanduste müümisel. Teisi 
muudatusi üldkomisjon ei teinud. 

Üldkomisjoni nimel teen ettepaneku, sea
duseelnõu I lugemisel vastu võtta. 

Juha t a j a R. P e n n o : (Hääle ta takse . ) 
N ä h t a v a e n a m u s e g a on s e a d u s e e l n õ u 
I l u g e m i s e l va s tu v õ e t u d . 

5. „ Ü h i s u s T a r - J u h a t a j a R. P e n n o : 
tu ekspor t tapa- Rahaasjanduse komisjoni 
m a j a l e " riikliku aruandja rkl. Tonkman 
laenu andmise puudub, sellepärast jääb 

seadus — I lu- päevakorra-punkt vahele. 
gemisel. (A. A n d e r k o p p , töer: 

. K a s h ä r r a L a a r m a n 
k i r j u t a b jäl le , et t ö ö e r a k o n d p u u d u b , 
kui T o n k m a n i kohal ei ole?) 

6. Deposii t ide R a h a a s j a n d u s e ko-
pa igu tamise mis jon i a r u a n d j a A . J ü r -

seadus — III lu- m a n . 
gemisel . S e a d u s e e l n õ u võe-

Tekst III Rk. 4. t ak se n ä h t a v a enamu-
istj . p r . p r . l i s a - sega m u u t m a t u l t va s tu 
des, vaa ta sisu- p a r a g r a h v i d e vi is i ja 

kord. l õ p u h ä ä l e t a m i s e l . 

7. Eest i kül - H a r i d u s k o m i s j o n i 
tuurkapi ta l i a r u a n d j a L. R a u d k e p p 

seaduse m u u t - (loeb): 
mise seadus — Riigikogu poolt 5. veeb

l i lugemisel . ruaril 1925. a. vastuvõe
tud Eesti kultuurkapitali 

seaduse („R. T . " nr. 27/28 — 1925. a.) § 14., 
15. ja 16. muudetakse ja pannakse maksma 
järgmises redaktsioonis: 

§ 14. Kultuurkapitali üldiseks valitsemi
seks asutatakse kultuurkapitali nõukogu, mille 
moodustavad: haridusminister — esimehena 
ja liikmetena kaks ministrit või nende asemi
kud Vabariigi Valitsuse määramisel, 4 Riigi
kogu liiget Riigikogu valimisel ja 3 tuntud 
kultuuritegelast Vabariigi Valitsuse nimetusel. 

Kultuurkapitali nõukogu liikmed ei või olla 
sihtkapitali valitsuse liikmeteks. Seletuste and
miseks võib kultuurkapitali nõukogu kutsuda 
oma koosolekule sihtkapitalide esitajaid; 
samuti võib üksikute küsimuste selgitamiseks 
moodustada erikomisjone nii oma liikmete hul
gast kui ka väljaspool nõukogu seisvaist asja-
tundjaist isikuist. 

P . B a r a n i n (vn): fl BHOIUV HOBoe npe/i,-
jiomeHHe, KOTOpoe 3aKJiiOHaeTC5i B cjie^yio-
meivi: 

„Teen ettepaneku: 1) teises reas § 14. 
ette võtta juurde „§ 1."; 2) § 14. teksti 
ette võtta järgmine punkt: „§ 1. p . f) toetada 
asutusi, organisatsioone ja ettevõtteid, mille 
ülesandeks on piiriäärsete elanikkude majan
dusliku elu tõstmine ja arendamine''. 

MOH nonpaBKa KacaeTcn ÜOÄHHTHH SKO-
HOMHMecKoro nojio>KeHHH pycci<oro Hacejie-
HHH. npHHHTHe efl .Ĥ CT B03MOJKHOCTb Hpa-
BHTê bCTBy yÄOB^exBopHTb HeoraoÄeHHbie 
HymÄbi pyccKoro npHrpaHHMHoro HacejieHHH, 
He oopeMeHHH rocy^apcTBeHHoro Ka3Ha-
qeficTBa. (A. A n d e r k o p p , t ö e r : Ega see 
m a j a n d u s e asi ei ole.) KOHCHHO, MHe 
MoryT B03pa3HTb, HTO Moe npe/uromeHHe 
He nOÄXOÄHT K I],ejIHM H Ha3HaMeHHK) KVJIb-
TypHoro KariHTajia. MoryT CKa3aTb, mo 
KyjibTypHbiH KariHTaji npe;ma3HaHeH na 
pa3BHTHe TOJIbKO KVJIbTVpHblX HaHHHaHHH, 
KaK-TO: My3biKH, HCKyccTBa BO Bcex ero 
BH^ax, cnopTa H T. JX.} MoryT cKa3aTb, MTO 
CHaqajia Heooxo/uiMO no^HHTb KyjibTypHbiH 
ypOBeHb HacejieHHH, a nocjie,a,HHH noB^eneT 
3a COOOK) H SKOHOMHHecKoe npeycneHHHe. 
Bce ST0 TaK. Ho 3,a,ecb Ha^o npHHHTb BO 
BHHMaHHe ocoooe nojio:>KeHHe pyccKoro 
HacejieHHH, BblOHTOrO H3 KOJieH CBOHX OÖblH-
Hbix saHHTHH H iKHBymero B nporojiOAb. 
H ÄyMaio, HHKTO H3 Bac, rocnoÄa, He oy^eT 
OTpnaaTb, HTO Ha rojiOÄHbifl mejiyÄOK H 
necHH He noiOTcn, H My3biKy cjiyuiaTb He 
XO êTCH, a ÄyMaTb O pa3BHTHH HCKVCCTBa H 
MeHTaTb He üpHXOAHTCH. H3 3T0r0 KOHeHHO 
He cjie/i,yeT, MTO pyccKoe HacejieHHe He 
HyjKÄaeTCH B KyjibTypHbix Hâ HHaHHHx, HTO 
OHO nymjio KyjibTypHbiM CTpeMJieHHHM. Ha-
oöopOT. PaooTa AOJiÄHa HTTH B STHX ÄBVX 
HanpaBjieHHHx, napajiejibHO, KaK Obi AonojiHHJi 
Äpyr-Apyra. IToaTOMy KyjibTypHbiH KanHTaji 
MO^eT cbirpaTb KpynHyio pojib B HOÄHHTHH H 
SKOHOMHqecKoro nojiojKeHHH pyccKoro Hace-
jieHHH, ecjiH nacTb ero HanpaBHTb Ha STO Aejio. 
HanpHMep, Ha HamHx OKpaHHax HVÄHO no,n-
AepÄHBaTb pa3BHTne KOonepauHH, KycrapHOH 
npoMbiuiJieHHOCTH, pbioo^OBCTBa, nepepa-
OOTKy pblOHblX npo^yKTOB H Ä- T. Pa3BHrae 
me KOonepau,HH ZWH SKOHOMHMCCKH cjiaooro 
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HacejieHHH 6e3 rocy,n,apCTBeHHOH noMOiHH 
npeACTaBJineT ÄOBOJibHO T5DKejiyio 3a,n,aqy. 
B 3TOM cjiyqae noMomb, BBHÄC cyocH£HH 
H3 KyjibTypHoro KariHTajia, MOJKCT nocre-
neHHO no^BecTH ^yEj^aueuT TIOA 3TH opra-
HH3aUHH H B KOHH.e KOHHOB flaCTb B03MOÄ-
HOCTb CTaTb HM Ha HOrH, H BbinOJIHHTb 
B03^0ÄeHHbie Ha HHX 3a^,aqH no HOÄHHTHIO 
SKOHOMH^ecKoro nojiojKeHHH Hace^eHHH. BOT 
Te MOTHBW, no KOTopbiM H BHec CBoe npeAJio-
ÄeHHC 

T h . T a l l m e i s t e r (töer): Möödunud 
Riigikogu koosolekul tegi lugupeetud rkl. 
härra Tõnisson ettepaneku, käesolev para
grahv tagasi anda hariduskomisjoni. Ma toe
tan seda ettepanekut, kuid ma tahaksin vaielda.. 
(J. P u s k a r , stp: Ega h ä r r a T õ n i s s o n 
t äna e n a m ei t oe t a , n ü ü d on juba uus 
se i sukoh t . ) ...selle lõpposa vastu, kus komis
jonile tahetakse kolmepäevane tähtaeg mää
rata. Minul on praegu au olla haridus
komisjoni juhatajaks ja ma võin kinnitada, et 
hariduskomisjon seniajani omi asju korralikult 
on ajanud ja ei ole püüdnud komisjonisolevate 
seaduste arutamist sihilikult venitada. Käes
oleval juhtumisel ei saa aga mingisugust kind
lustust anda, et kolme päeva jooksul küsimuse 
läbi arutada võiksime, sest kui Riigikogu otsus
tab paragrahvi komisjoni tagasi anda, siis 
ometi selleks, et komisjon veel kord kaalumi
sele võtaks, kas ühel või teisel viisil võimalik 
ei ole sihtkapitalide esindajaid kaasa tõmmata. 
See nõuab aga aega ja ühendusse astumist 
sihtkapitalide esindajatega, et asja igakülgselt 
kaaluda. Peale selle tuli neil päevil tagant 
järele hariduskomisjoni märgukiri õpetajate 
liidult, ma arvan, see märgukiri tuli ka kõigile 
rühmadele, milles tähelepanu sellele juhitakse, 
et õpetajaskond' samal määral õigustatud ole
vat kultuurkapitali küsimustes kaasa kõnelema, 
kui sihtkapitalide esindajad. Võimalik, et 
komisjon selle küsimuse kaalumisele peab 
võtma ja õpetajaskonnaga ühendusesse astuma, 
et selgusele jõuda, kas see mõtteavaldus vii
maks põhjendatud ei ole. Sellepärast ei ole 
kolmepäevaline tähtaeg käesoleval juhtumisel 
küllalt otstarbekohane, arvesse võttes, et komis
jonil kindlate ettepanekutega tuleb esineda. 
Teen ettepaneku, käesolev paragrahv küll 
komisjoni tagasi anda, aga tähtaega mitte 
määrata. Hariduskomisjon vaatab asja läbi 
ja võimalust mööda kõige lähemal ajal esitab 
selle uuesti Riigikogule. 

H a r i d u s m i n i s t e r J. L a t t i k : Väga lugu
peetud rahvasaadikud! Rkl. härra Baranin 
tegi ettepaneku, lisada esimese paragrahvi 
juurde lõige, kus oleks ära tähendatud, et 

sellest kapitalist tuleb anda piirimaade kultuuri
listele ja majanduslikkudele asutustele toetust. 
Ma arvan, et sarnane ettepanek tooks meie 
senisesse kultuurkapitali valitsemise korda sega
duse. Meil on eriline piirimaade kultuurkapital 
olemas, ja see takistaks seda kapitali. Mulle 
ei ole selge, kui see ettepanek läbi läheb, kas 
kaotaks siis piirimaade kapital oma olemise, 
kuna see kapital on ometi palju suurem ja 
siit võib igale poole anda summasid, mitte 
üksi sise- vaid ka piirimaadele. Kui aga sar
nane lõige juurde pannakse, siis kaotatakse 
ära piirimaade kapital. Mulle ei ole tõe
poolest selge, mispärast sarnane ettepanek on 
tehtud, arvan, et siin on arusaamatusega tege
mist ja ei saa öelda, et see Vene vähemusrah
vusele iseäranis kasulik oleks. Sellepärast ei 
saa sellega nõus olla. 

Samuti ei saa komisjoni andmise ettepaneku 
poolt olla, sest komisjon on asja põhjalikult 
arutanud, ja kui Riigikogu liikmed ettepane
kutega soovivad esineda, siis teevad nad seda 
Riigikogus, ja minu arvates ei näeks komisjon 
siin uusi pääseteid. 

Siin on vaieldud selle üle, kas peab kaks 
või kolm ministrit olema kapitali juhatuses. 
Kui Vabariigi Valitsus sarnasel kujul seaduse 
esitas ja sinna kolm ministrit ette nägi, siis 
oli siin põhimõte järgmine: meil on viisiks, 
et seadused, mis valitsusele tulevad ja mis 
rahalise iseloomuga, lähevad kolme ministri 
komisjoni, ja rahaminister on alati niisuguses 
komisjonis. Kui nüüd on kolm ministrit 
ette nähtud kultuurkapitali nõukogus, siis on 
sellega valitsuse töö tehtud kergemaks, ei ole 
enam vaja luua erilist komisjoni. Väga austa
tud härrad! Siin on tegemist suurte summadega, 
siin tõusevad summad 50 miljoni margani, 
ja arusaadav, et valitsus sellest huvitatud on, 
kuidas neid summasid jagatakse. Oli sel alal 
lahkhelisid, puudus teatav kontakt, aga nüüd, 
kui kolm ministrit kultuurkapitali nõukogust 
osa võtab, siis on seega kontakt loodud ja 
Vabariigi Valitsusel on palju kergem otsustada. 
Sellepärast toetan Vabariigi Valitsuse ette
panekut selles mõttes, et sinna jääks kolm 
ministrit. 

J . V o i m a n (stp): Kuna teada ei ole, kas 
rkl. Tõnissoni ettepanek—seaduseelnõu komis
joni tagasi anda,—vastu võetakse, (A. Ander 
kopp , töer: See r i p u b r a h v a e r a k o n 
nas t . ) ...sellepärast teen järgmise ettepaneku 
neil motiividel, millised ma ette kandsin 
seaduseelnõu esimese lugemise arutamisel, 
nimelt võtta § 14. järgmiselt: „Kultuurkapitali 
üldiseks valitsemiseks asutatakse kultuurkapitali 
nõukogu, mis koosneb haridusministri või 
tema esitaja juhatusel järgmistest liikmetest: 
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4 Riigikogu liikmest Riigikogu valimisel, iga 
sihtkapitali valitsuse juhatuse poolt 1 esitaja 
ja 3 tuntud kultuuritegelast Vabariigi Valitsuse 
nimetusel. Kultuurkapitali nõukogu võib 
üksikute küsimuste selgitamiseks erikomisjone 
moodustada nii oma liikmete hulgast, kui ka 
väljaspool nõukogu seisvaist eriteadlasist ja 
asjatundjaist isikuist." Ma tähendan oma 
ettepaneku juures veel seda, et ma meelega 
välja jätsin kolm ministrit ja võtsin ainult 
ettepanekusse haridusministri või tema ase
miku, sest ma ei leia otstarbekohase olevat, 
kui meie üksikutesse komisjonidesse või sea
duseelnõudes ettenähtud vastavatesse komis
jonidesse määraksime Vabariigi Valitsuse liik
med. Vabariigi Valitsuse liikmed on minu 
arvates üle koormatud tööga ja sellepärast 
ei ole otstarbekohane, kui meie igale poole 
Vabariigi Valitsuse liikmeid määraksime. 

H. M a r t i n s o n (tp): Põhimõttelikult ei 
ole kultuurkapitali vastu keegi rääkinud. Mis 
mõtete lahkuminekuid sünnitanud, see on jaga-
miseviis, ja et jagajaks on nõukogu, siis loomu
lik, et selle nõukogu koosseisu üle on olnud 
lahkuminekuid kõige rohkem. Vabariigi Valit
sus on nõukogu koosseisu määranud 9 liikme 
peale. Ajakirjanduses ja mujal on mõtteid 
avaldatud, et see koosseis olla liiga väike, seal 
võivat ühele või teisele augu pähe rääkida ja 
siis võida seal veel rohkem väärnähtusi ette 
tulla, kui neid siiamaale oli. Ma teen ette
paneku, nõukogu koosseisu tõsta 13 liikme 
peale. Ühtlasi aitaks see arv kaotada ebausku, 
et 13 on õnnetu number. Seal oleks 1 valit
suse esindaja — haridusminister, kui esimees. 
Ma ei saa aru, milleks peaksid seal veel raha- ja 
põllutööminister olema? Siis tahaksin ma Riigi
kogule suuremat võimu anda ja sellepärast 
peaks Riigikogu liikmeid olema nõukogus roh
kem. Kultuuritegelasi niisama, siis ei saaks 
enam keegi etteheiteid teha, et asjatundmatud 
isikud kultuurkapitali jagavad. Teen ette
paneku, Eesti kultuurkapitali seaduse muut
mise seaduses § 14. esimene lause sõnade järele 
„haridusminister esimehena" muuta järgmiselt: 
„6 Riigikogu liiget ja 6 tuntud kultuuritegelast 
Riigikogu valimisel". 

Võib olla, et see sekeldusi ja tüli sünnitab, 
kui Riigikogu peab need viimased 6 tegelast 
valima, võiks ehk ka neid nõukogu ise juurde 
koopteerida. Ma sarnast ettepanekut küll ei tee, 
aga ei oleks mul ka midagi selle vastu, kui 
kultuurkapitali nõukogu nii moodustataks. 

O. L i i g a n d (rhv): Minu rühmakaaslane 
härra Tõnisson tegi läinud koosolekul ette
paneku, anda § 14 komisjoni ümbertöötami
seks selles mõttes, et nõukogu koosseisu muu-
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detaks nii, et seal oleks vähem valitsuse esin
dajaid ja rohkem kultuuritegelasi. Juhtumi
seks, kui härra Tõnissoni ettepanek ei peaks 
läbi minema, teen ma järgmise ettepaneku: 

„§ 14. kolmandas ja neljandas reas kustu
tada sõnad: „kaks ministrit või nende ase
mikud Vabariigi Valitsuse määramisel" ja 
viiendas reas sõnade „3 tuntud kultuuritege
last" asemele võtta: „5 tuntud kultuuritege
last", teises reas sõna „haridusminister" järele 
juurde lisada sõnad „või tema asemik", nii 
et lugeda tuleks: „haridusminister või tema 
asemik esimehena ja liikmetena" jne. 

Härra haridusminister kõneles, et kontakti 
mõttes Vabariigi Valitsusega on sisse võetud 
kolm ministrit. Asjad, mis nõukogus otsus
tatakse, tulevad niikuinii valitsuse kinnitada 
ja kontakti alalhoidmiseks Vabariigi Valitsu
sega oleks küllalt ühest ministrist. (A. Ander 
kopp , töer: Ega Vaba r i i g i Va l i t sus oma 
meh i ka ha lva l t h i n n a t a ei t oh i , et ü h e s t 
ei a i t ag i ja jus t ko lm mees t p e a b olema.) 
Kontakti mõttes oleks küllalt ühest ministrist. 
Kui härra Tõnissoni ettepanek vastu ei võeta, 
siis tuleks hääletamisele minu ettepanek. 

P . B a r a n i n (vn): Tocnojia. ÄenyTaTbi! 
H ÄO,7DKeH OTBeTHTb rOCHO^HHy MHHHCTpy 
HapoAHoro npocBemeHHH c/re^yiomee: BHec 
H CBOK) nonpaBKy He noTOMy, mo He 3Haji 
o cymecTBOBaHHH ocoooro KyjibTypHoro 
(})OHÄa, a noTOMy, ^TO H3 3Toro KyjibTypHoro 
KanHTajia MU oneHb Majio nojiyqaeM, — HJIH 
pOBHO HH^ero. 

MTO KacaeTCH § 14 B HOBOH pe^aKUHH, 
onpe/iejifliomeH cocraB KyjibTypHoro coBeTa, 
TO Hy>KHO npH3HaTb ero 00,/iee coBepmeH-
HHM, iieM npê KHHH. H, KaK npe^CTaBHTe^ib 
pyccKoro HauHOHajibHoro MeHbuiHHCTBa, Mory 
CKa3aTb, q-ro npe>KHHH cocraB KyjibTypHoro 
COBeTa JXJ19L HaC flBJIHeTCfl aOCOJHOTHO He-
npneivijieMbiM. 3TO 6HJI TaKoft caMoaep^KaB-
HblH OpraH, KOTOpblH C HafflHMH noÄejiaHH-
HMH coBepmeHHO He CMHxajicH. OH õhiji 
rjiyx H HeM K HaniHM H V Ä ^ M . 3TO 6UÄ 
TaKOH opraH, Ha KOTOpbiö HHKTO He Mor 
OKa3axb MajieHuiero BJIHHHHH, B CMbicjie HC-
npaBJieHHH Tex OIHHOOK H HecnpaBe/yiHBO-
creö, KOTOpbie HM AonycKajiHCb npH pacnpe-
ÄejieHHH KyjibTypHoro KanHTajia. (A. An
d e r k o p p , töer: õ i g e ! ) 

Ilo 9THM COOOpa)KeHHHM BCHKOe H3Me-
HeHHe B cocTaBe KyjibTypHoro coBeTa c Ha-
uiefi CTOpOHbi MomeT 6biTb TOJibKO npHBeT-
CTByeMo. H nem cKopee nepecTaHeT cymecr-
BOBaTb 3TOT aBTOHOMHWH, KaK eiX) Ha3bl-
BajiH, opraH, TeM jiy^uie. H Aa>Ke He Mory 
nOHHTb Tex B03paJKeHHH npOTHB HOBOH 
KOHCTpyKu,HH § 1 4 , onpeAejraiomero cocTaB 
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KyjibTypHoro coBeTä. KTO me no STOH 
KOHCTpyKU,HH BXOÄHT B KVJIbTypHHH COBeT? — 
M H BHAHM: TpH MHHHCTpa, 4 ^enyTaTa H 
TpH H3BeCTHbIX KVJIbTVpHHX JieHTQÄH. 3Aecb 
HajiHijo —- nojiHoe OTcyTCTBHe 3aHHTepeco-
BaHHbix JIHU,. EIoc^eÄHHe MoryT 6biTb npn-
rjiameHbi Ha 3ace,naHHH AJIH Rami o6'ncHe-
HHÖ, 6e3 pemaiomero rojioca. 

He;ib3H He npH3HaTb, MTO OTcyTCTBHe B 
pemeHHH BonpocoB 3aHHTepecoBaHHbix Jim\ 
AaeT rapaHTHio oe3npHcrpacTHOCTH pemeHHH. 

EG7IH me B no^oOHOM cnyHae MoryT obiTb 
AonymeHbi KaKHe-HHOyÄb OLUHOKH, y Hac 
OCTaeTCfl UJHpOKaH B03MO>KHOCTb CKa3aTb 
CBoe CJIOBO, nojib3y5icb 3TOH TpHOVHoft, nero 
coBepmeHHo He OHJIO npn crapoö KOHcrpyK-
nHH. riosTOMy AJIH MeHH He noHHTHO, npo-
THB Koro MM B03pamaeM B oyAymeM Kyjib-
TypHOM COBeTe? FIpOTHB JIM TeX MHHHCT-
pOB,KOTOpbie BbiopaHbi 6o«7ibuiHHCTBOM Flap-
jiaMeHTa. npOTHB JIH Tex AenyTaTOB, KOTO-
pbie H30HpaioTCH caMHM llapjiaMeHTOM? KoMy 
me nocjie aToro MH MomeM AOBepnTb? EG/IH 
Mbl He MO)KeM BepHTb TeM, KOTOpblX caMH 
H3ÖHpaeM, TO, npocTHTe, y MeHH HeBOJibHO 
HanpauiHBaeTCH Bonpoc: BepHM-jiH MM caMH 
ceõe? 

CnHTara yMecTHbiM npHBecra 3^ecb4)pa3y, 
CKa3aHHyio Ha nponiJiOM 3ace,naHHH OAHHM 
H3 AenyTaTOB B cnope no HacroHineMy BO-
npocy, — ST0 npocTO „jonn." H AVMaio, 
HTO „jonni pärast" B STOM Bonpoce cnopHTb 
He cjiejiyer. JTIpaBAa, 3TH cziOBa OHJIH Ha-
npaBJieHbi no a^pecy MHHHCTpa HapOAHoro 
npocBemeHHH, HO H Haxomy, MTO OHH OT-
HOCHTCH oojibnie K npOTHBHHKaM ero. 

ECJIH ono3HnnH B03pa^KaeT npoTHB npn-
HHTHH HacTOHUj;ero naparpa(})a no MOTHBaM 
He^OBepKH K npaBHTejibCTBy, TO HaAO npH-
HHTb BO BHHMaHne... (Vahe lhüüe O. Gus 
t a v s o n a stp pool t . — Ri ig ivanem J. T e e 
m a n t : K ü l l T e i e t u l e t e ka v a r s t i i se 
siia!) ... HTO 3aKOH npHHHMaeTca Ha oojiee 
AO-TUHH cpoK. H MO>KeT HacTaTb TaKoe 
BpeMH, Kor^a y BJiacra oy^eT COBCCM Apy-
roe npaBHTejibCTBO. Tor^a ynpeKH MH oy-
AeM cjibimaTb c Apyroft cTOpOHH. 

KaK Ha OAHH H3 xapaKTepHbix juin Hac 
(|>aKTOB npn oocy^AeHHH cero 3aKOHa H 
AOJDKCH yxa3aTb Ha CAeAyiomee: Ha npoiu-
JIOM 3aceAaHHH AenyTaT TycTaBCOH opocnji 
ynpeK npaBHTe^bCTBy c Mecra 3a accnr-
HOBaHHbie ABa roAa TOMy Ha3aA 200.000 
MapOK Ha rie^OpCKHH MOHaCTHpb. ECJIH 
rocnoAHH TycTaBCOH H ero eAHHOMbiumeH-
HHKH AO cero BpeMeHH He MoryT 3a6biTb 
3Toro KpacHBoro mecra, no Bceö BepoaT-
HOCTH, nx 3aAeBmaro, TO H, Kax npeAcra-

BHTe^b pyccKoro Hace^eHHH 3a TaKOHÄecTb 
Mory TOJibKO OJiaroAapHTb npaBHTejibCTBO. 

ripHHHMaH 3T0 BO BHHMaHHe, H AOJI-
meH CKa3aTb, HTO pyccKan 4>paKnH5i nHTaeT 
yBepeHHOCTb 3a oojiee cnpaBeAJiHBoe pacnpe-
AejieHHe KyjibTypHoro KanHTajia npn TÕÖ 
KOHCTpyKnHH KyjibTypHoro coBeTa, KOTopnö 
npeABHAeHb § 14 H3MeHeHHoro 3aKOHa H no-
TOMy MH oy^eM ro/iocoBaTb 3a npHHHrae 
§ 14-ro 6e3 BCHKHX nonpaBOK. 

H a r i d u s m i n i s t e r J. L a t t i k : Rkl. 
Voiman tegi ettepaneku, kutsuda kultuurnõu
kogusse sihtkapitalide esindajad. See oleks 
endine kord ja ei teeks asja lihtsamaks, vaid 
palju keerulisemaks. Kui võtame* selle sea
duse kava omaks, siis saame alam- ja ülem
koja süsteemi. Sihtkapitalid jäävad ja esita
vad omad otsused kultuurnõukogule. Läheb 
aga läbi härra Voimani ettepanek, ei tee see 
asja sugugi paremaks, ja sarnasel puhul ei 
oleks mõtet seadust parandada ega täiendada, 
vaid sama hea oleks vana juurde jääda. Just 
raskusi tegi vana seaduseelnõu ja sellepärast 
on seda tarvis muuta ning ühtlustada. (Vahel-
hüüded . ) Teatud lüli on ju nende vahel 
olemas, nimelt sihtkapitalide ja nõukogu vahel. 
Kui teil tarvis on teateid saada ja üksikuid 
küsimusi selgitada, siis võib alati kutsuda asja
tundjaid ja eksperte. Kultuurkapitali nõukogu 
ei tahagi ilma nendeta vastutust oma peale 
võtta. 

A r u a n d j a L. R a u d k e p p (lõppsõna): 
Mis puutub rkl. Tõnissoni ettepanekusse, et 
§ 14 uuesti jälle komisjoni tagasi anda 3-päe-
valise tähtajaga, siis rääkis selle ettepaneku 
lõpposa, see on tähtaja vastu rkl. Tallmeister. 
Kuid rkl. Tallmeister jätkas ikkagi rkl. Tõnis
soni ettepaneku toetamist, et § 14 haridus
komisjoni tagasi anda, põhjendades ettepanekut 
sellega, et õpetajate liit asub sellel seisukohal, 
et seaduseelnõu tema soovikohaselt paranda
taks. Pean ütlema, et § 14". ei ole mingisugust 
ühendust õpetajate liidu sooviavaldusega siht
kapitalide asutamise suhtes. See ei ole 
§ 14. vaid § 12. öeldud, et kultuurkapitalist 
asutatakse sihtkapitalid järgmistele kultuur
aladele: 1) kirjandus, 2) helikunst, 3) kujutav 
kunst, 4) näitekunst, 5) kehakultuur ja 6) aja
kirjandus. Selle paragrahvi kolmandas lõikes 
on öeldud: Kui eeltähendatud sihtkapitalide 
alusvarad igal alal vähemalt 5 miljoni margani 
kultuurkapitalist tasutud, siis võib Vabariigi 
Valitsus käesoleva seaduse alusel sihtkapitale 
uute kultuuralade jaoks juurde asutada, kui 
ka olemasolevate kultuuralade sihtkapitalide 
alusvaru suurendada. Selleks ei tohi aga 
ära tarvitada üle x/10 iga-aastasest kultuurkapi
tali üldisest sissetulekust. 
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Ei ole siis mõtet seepärast anda § 14 uuesti 
arutamiseks hariduskomisjoni. Siis juba oleks 
otstarbekohasem ettepanek, kogu seadus anda 
tagasi. Aga see ettepanek lükati läinud koos
olekul tagasi. 

Mis puutub rkl. Baranini ettepanekusse, 
sns on teatud pretsedent juba olemas: nimelt 
Vabariigi Valitsuse poolt esitatud eelnõus oli 
määratud kultuurkapitali nõukogusse kolm 
ministrit, nende hulgas haridusminister esi
mehena ja siis raha- ning põllutööminister. 
Et just põllutööminister oli mõeldud nõukogu 
liikmena, selle põhjenduseks oli kavatsus, kas 
vast ei saaks juurde asutada veel põllumajan
duse sihtkapitali, nii et teatud tendents majan-
dusealale juba oli olemas. Aga komisjoni ena
mus oli niisuguse täienduse vastu, sellepärast 
jäeti põllutööminister nõukogu koosseisust 
välja, ning komisjon võttis tema ja rahaministri 
asemele kaks ministrit. Kui härra Baranin 
siin tahaks täiendada praegumaksva seaduse 
§ 1. veel ühe uue punktiga, et toetada asutust, 
mille ülesandeks on piiriäärsete elanikkude 
majandusedu tõstmine ja arendamine, siis käiks 
see põllutööministri ja kaubandus-tööstus-
ministri tegevusepiirkonda, ja põhimõttelikult 
on komisjon siin juba seisukoha võtnud, et 
neis suunades seadust mitte laiendada. Nii et 
komisjoni enamuse seisukohast välja minnes ei 
saa seda ettepanekut siin sel kujul toetada, 
kuigi põhimõttelikult selle ettepaneku vastu 
midagi ei võiks olla. 

Mis puutub härra Voimani ettepanekusse, 
siis oli see ettepanek arutamisel komisjonis, 
ning komisjoni enamus asus siin eitavale 
seisukohale. 

Lõpuks härra Martinsona ettepanek, et 
nõukogu koosseisus oleks 6 Riigikogu liiget 
ja 6 tuntud kultuuritegelast, oli samuti komis
jonis arutamisel. Liikmete arv on siin liiga 
suur, taheti võtta nõukogusse minimaalarv 
igast esinduskogust, ja niisugune minimaalarv 
on 3, sellepärast siis 3 valitsuse esindajat, 3 Riigi
kogu liiget,—varemalt oli 3, pärast võeti 4— ja 
3 tuntud kultuuritegelast. Komisjon asus 
liikmete suurendamise suhtes samuti eitavale 
seisukohale, sellepärast teen komisjoni nimel 
ettepaneku, vastu võtta § 14 esitatud kujul. 

Juhataja R. P e n n o : Korra kohta on 
ettepanek rkl. Tõnissonilt: „Panen ette, sea
duse § 14 uuesti arutamiseks hariduskomisjoni 
anda, komisjonile seks 3-päevaline tähtaeg 
määrates." 

Hääletamise korra kohta teatan, et mul on 
kavatsus kõigepealt hääletada korra kohta teh
tud ettepanek, mille vastuvõtmisel langeb 
ära § 14. kohta esitatud paranduste hääleta
mine. Edasi tuleks hääletamisele rkl. Baranini 

ettepaneku teine osa — § 1 kohta, kuna esi
mene osa, mis sissejuhatava osa kohta käib, 
tuleks hääletamisele pärast paragrahvide vastu
võtmist, sest sissejuhatava osa kohta võib 
tulla veel teisi parandusi. Hääletamisele tuleb 
rkl. Tõnissoni ettepanek, anda § 14 komisjoni. 
(Hääletatakse.) Ettepaneku poolt on 38 
häält, vastu 37 häält, erapooletuid — 3, seega 
on § 14 komisjoni antud. 

Hääletamisele tuleb ettepaneku lõpposa 
kolmepäevalise tähtaja kohta. (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek ta
gasi lükatud. 

Hääletamisele tuleb rkl. Baranini ettepanek 
§ 1. kohta. (Hääletatakse.) Nähtava 
enamusega on ettepanek tagasi lüka
tud. 

Aruandja L. R a u d k e p p (loeb): 
§ 15. Koik sihtkapitalid esitavad oma eel

arved ühes tarvilikkude seletustega ja põhjen
dustega kultuurkapitali nõukogule, kes eelarved 
ja nende puhul avaldatud protestid läbi vaa
tab, selgitab toetussummade vajalikkust, teeb 
neis omalt poolt tarvilikud parandused ja 
muudatused ja esitab eelarve Vabariigi Valit
susele kinnitamiseks. 

J. V o i m a n (stp): Teen ettepaneku, § 15. 
tagasi anda hariduskomisjoni, ja seda kavatsen 
teha ka järgmiste paragrahvide kohta. (Vahel-
hüüe keskelt: Parem juba eelnõu aru
tamine katkestada.) Hea küll, ma teen 
ettepaneku, käesoleva seaduseelnõu arutamine 
katkestada. 

Juhataja R. P e n n o : (Hääletatakse.) 
Nähtava enamusega on ettepanek vastu 
võetud. Seega katkestan eelnõu lugemise. 
8. Riigi põlev- Et rahaasjanduse komis-
kivitööstuse põ- joni aruandja rkl. Tonkman 
himäarus — I kohal ei ole, jääb see päe-
lugemisel. vakorra-punkt vahele. 

9. Riigikassa-
tähtede ja va-

hetustähtede 
emissiooni 

lõpetamise sea
duse, rahasea
duse ja Eesti 
panga põhikirja 
(„R. T." nr. 48 
—1927. a.) ellu
viimise seadus 
— I lugemisel. 

gikogu poolt vastu 

Rahaasjanduse ko
misjoni aruandja Ch. 
K a a r n a : Austatud Riigi
kogu liikmed! Käesolev 
seadus on ainult vormaalse 
tähtsusega. Nagu juba peal
kirjast järeldama peab, ei 
käsita ta mingisuguseid 
uusi ülesandeid ega pane 
kellelegi uusi kohustusi 
peale, vaid määrab kind
laks mõningad normid, mis 
on tarvilikud maikuul Rii-
võetud Riigikassa tähtede 
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ja vahetustähtede emissiooni lõpetamise seä
duse, Rahaseaduse ja Eesti panga põhikirja 
elluviimisel. Seda esiteks. Teiseks annab 
käesolev seadus Vabariigi Valitsusele voli
tuse Riigikogu loal tehtud välislaenust 1.000.000 
naelsterlingit uuele Eesti pangale üle anda. 
See küsimus, et üks miljon naelsterlingit välis
laenust Eesti pangale üle antakse, on Riigikogu 
poolt kahel korral täielikult otsustatud: 1) Kui 
Riigikogu ratifitseeris Genfi protokolli, milles 
on öeldud, et sellest laenust üks miljon nael
sterlingit peab Vabariigi Valitsus üle andma 
emissiooni pangale ja 2) kui Riigikogu vastu 
võttis Eesti panga põhikirja, mille § 83. ütleb, 
et Eesti panga põhikiri hakkab maksma päeval, 
mil pank kätte saab üks miljon naelsterlingit. 
Tähendab, see küsimus on taies ulatuses kaks 
korda otsustatud, ja kui sellest siin veel juttu 
tehakse, siis ainult sellepärast, et täpsemalt 
ära määrata korda, kuidas selle summa üle
andmine sünnib. Sisuliselt seisab asi selles, 
et Vabariigi Valitsusel seniajani puudus voli
tus summa edasiandmiseks Eesti pangale. 
Peale selle määrab käesolev eelnõu, et senistes 
määrustes ja seadustes tarvitusel olevad Eesti 
raha nimetused — Eesti mark, Eesti kroon, 
kuldkroon, mõnelpool tarvitusel olevad väärt-
kindlad margad j.n.e. — kaotavad oma maks
vuse ja nende asemel tuleb nüüdsest peale 
igalpool lugeda — kroon ja sent. 

Edasi pannakse riigiasutustele ja ka era-, 
eriti rahaasutustele kohustus peale, et nad pea
vad oma aastaaruanded kokku seadma uues 
rahaüksuses, nimelt kroonides. Samuti tule
vad arvete saldod raamatutes kroonide peale 
üle viia. 

Lõpuks kaotab käesolev seadus kõik 
need varemalt antud määrused ja seadused, 
mis puutuvad riigikassa emissiooni õigusi ja 
teisi rahakorraldusesse puutuvaid asju. 

Rahaasjanduse komisjon ühines Vabariigi 
Valitsuse seletuskirjas tähendatud motiivi
dega ja ei teinud eelnõus peale mõne väikese 
redaktsioonilise paranduse mingisuguseid muid 
muudatusi. 

Rahaasjanduse komisjoni nimel teen ette
paneku, käesolev seaduseelnõu I lugemisel 
vastu võtta. 

Juha t a j a R. P e n n o : (Hää le ta takse . ) 
N ä h t a v a e n a m u s e g a on s e a d u s e e l n õ u 
I l u g e m i s e l va s tu v õ e t u d . 

10. Linnade ja M a a k o m i s j o n i a ru -
alevite m a a g a andja V. V e s s a r t : Väga 
varus tamise lugupeetud Riigikogu liik-
seadus — I lu- med! Käesoleva seadus-

gemisel . eelnõuga tahetakse anda 
kindlam alus nende maade 

kohta, mis on tänini antud linnadele ja alevi
tele 14. aprillil 1920. a. vastuvõetud ajutiste 
määruste põhjal. Linnad ja alevid on oma
korda need maad edasi rentinud lühikese-või 
pikemaajalise rendilepinguga eraisikutele. Nii
suguseid riigimaid, mis on linna ja alevite 
administratiiv piirides, on 9.087 tiinu. Praegu 
on sinna paljud juba hooned peale ehitanud, 
ja et need maad on välja antud ajutiste mää
ruste põhjal kuni erilise seaduseni, tahab käes
olev seaduseelnõu selleks eriseaduseks olla, 
mille alusel neid maa-alasid korraldatakse. 
Vastav seaduseelnõu esitati Vabariigi Valit
suse poolt Riigikogule ja Riigikogu poolt on 
see maakomisjoni antud. Maakomisjon, kus 
käesolevat seaduseelnõu arutati, tegi omalt 
poolt teatud muudatusi, mis peaasjalikult 
seisavad selles: Esiteks, valitsuse eelnõus oli 
maahinna ülemmäär kindlaks määratud. Maa
komisjon leidis, et ei ole otstarbekohane maa
hinna ülemmäära kindlaks määrata, sest lin
nad ja alevid on väga erinevates tingimustes 
ja ühine ülemmäär ei kõlba. Ja peeti soovita
vaks ning otstarbekohaseks, et Vabariigi Valit
sus võib selle seaduse põhjal antavate erimää
rustega ära määrata ülemmäära, samuti ka 
alammäära ja krundi suuruse. Teiseks oli 
Vabariigi Valitsuse eelnõus ette nähtud, et 
neid anti ainult eraomanduseks. Linnade 
liit soovitas peaasjalikult, ja maakomisjoni 
enamus leidis, et otstarbekohane on, kui neid 
maid ei anta üksi eraomanduseks, vaid ka 
põliseks pidamiseks obroki alusel. Kui tule
vikus võivad maahinnad muutuda, et siis ei 
oleks eraomandus, vaid et maad oleksid kasu
tada pika aja peale põlise pidamise õigusega. 
Seda ei määra aga ära maasaaja, vaid linna-
või alevivolikogu, missugused maad võidakse 
anda eraomanduseks, või mis põlise pidamise 
õigusega. 

Maa hinna kohta ühines maakomisjon 
Vabariigi Valitsuse ettepanekuga, et tulud, 
mis neist maadest saadakse, jagatakse ära 
järgmiselt: 25 % linna või alevi omavalitsuse 
kulude katteks eelarve korras, 35% linna või alevi 
korteriolude parandamiseks ja 40% asunduse-
kapitali arvele tasuks antud maade eest. 

Need olid muudatused, mis maakomisjon 
selles eelnõus tegi, ja maakomisjon esitab 
linnade ja alevite maagavarustamise seaduse 
Riigikogule vastuvõtmiseks. Teen ettepaneku, 
see seaduseelnõu vastu võtta. 

J u h a t a j a R. P e n n o : (Hää le ta takse . ) 
N ä h t a v a e n a m u s e g a on s e a d u s e e l n õ u 
I l ugemise l va s tu v õ e t u d . 

Riigikogu asub vahelejäänud päevakorra
punkt 3. arutamisele: „Ühisus Tartu eks-
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porttapamajale" riikliku laenu andmise seadus 
• rahaasjanduse komisjoni ettepanek. Raha

asjanduse komisjoni aruandja on rkl. Tonkman. 
(O. Gustavson, stp: Jäljeta kadunud. 
Vahelhüüe pahemalt poolt: Teda olla 
veesaabastes nähtud.) Aruandja puudu

misel ei saa seda päevakorra-punkti arutada. 
(O. Gustavson, stp: Komisjoni esime
hed ka kadunud, see on üks komplott.) 

Päevakord on läbi, lõpetan koosoleku. 
Koosolek lõpeb kell 18.50 min. 

Algkirjale alla kirjutanud : 

Riigikogu esimees K. Einbund. 

Abiesimees R. Penno. 

Sekretär M. Juhkam. 




